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Cyklistické toulky

Historické ohlédnutí
Z Davle stoupá serpentinou do Sloupu silnice, která byla postavena v roce 1912, je tedy tém��
stoletá. V té dob�  se po silnicích „prohán� ly“ hlavn�  ko� ské a kravské povozy a ko� áry. M� j
d� de� ek byl jedním z prvních kdo zde jezdil autem; jeho „automobil bez kobyl“ dosahoval
nejvyšší rychlosti kolem 40km/hod1. Tato p� vodn�  prašná silnice byla n� kdy kolem roku
1960 vyasfaltována a v serpentinách rozší�ena kv� li autobus� m. Dnes tu fi� í auto za autem,
v� etn�  trambus� . K�i�ování velkých aut je ovšem „na doraz“; musí jet krokem a ob� as n� jaké
to auto skon� í v p�íkopu….
    Na našem letním byt�  ve Sloupu jsme m� li n� kolik p�edvále� ných kol. Jezdil jsem nejrad� ji
na mat� in�  „alpském“ kole zn. STYRIA, které vyjelo ka�dý kopec.  Rodi� e jezdili na kole u�
p�ed válkou, ale b� hem války byly bicykly zvláš�  d� le�ité, proto�e benzin byl jen na zvláštní
p�íd� l. Auta tehdy jezdila na d�evoplyn (� ervené bomby na autech ješt�  pamatuju). Kdy� jsem
se 11.dubna 1945 narodil ve Vinohradské nemocnici, otec dostal zvláštní p�íd� l benzinu, aby
m�  mohl dopravit svým autem do Sloupu, kde naši za války bydleli.

Davle v t� icátých letech. Davelský most si zahrál ve filmu Miloše Formana „Most u
Remagenu“2

    
Ješt�  jako školáci jsme jezdili s matkou na cyklistické výlety po okolních silnicích. Bylo to
zcela bezpe� né –  aut bylo velmi málo, ob� as jel n� jaký povoz. 
       Kdysi byla jízda na kole hlavn�  spole� enskou zále�itostí a sportem. Na venkov�  se však
kola uplatnila v b� �ném �ivot �   – na cestu do práce, na nákup, na pole nebo k vlaku. N� kdy
v šedesátých letech prudce narostl po� et aut, hlavn�  v Praze a okolí. Jízda na kole za� ala být

1 Viz pam� ti mého otce, Dr.Vladimíra Matyse
2 Film se natá� el v dob�  vrcholícího Pra�ského jara 1968 a sov� tská propaganda vyu�ila p� ítomnosti historických
tank�  pro zd� vodn� ní invaze
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nep�íjemná3 a riskantní. V 70.letech s bicykly jako dopravním prost�edkem v� bec nepo� ítalo.
Teprve v pr� b� hu 80.let vznikají v Praze první cyklostezky. Cyklistika se bere p�edevším jako
rekrea� ní sport. Populární jsou p�edevším horská kola, která nejsou vázána na zpevn� né
vozovky…

Nepokradeš
N� kdy b� hem studia na fakult�  jsem si opat�il tehdy moderní kolo – favorita. Problém byl jen
v tom, �e m� l malý rám. Tehdy se stav� ly rámy na míru jen pro závodníky. Ale pro b� �né
jezd� ní to moc nevadilo. Kdy� jsem odešel v roce 1970, do Ro�nova, jezdil jsem tam všude
po okolí i po m� st�  na kole. Zejména však Pieš� any, kam jsem pozd� ji „emigroval“,  byly
„cyklistické m� sto“ – le�í na rovin�  a na kole se tu jezdilo celý rok, mladí i sta�í. Bicykly se tu
také hodn�  kradly, a tak byl zaveden „prieukaz na bicykel“, který m� l kráde�ím kol zabránit.
K srá�kám mezi cyklisty a automobily zde nedocházelo – � idi� i byli na cyklisty zvyklí a
jezdili opatrn� .
     Pracoval jsem zpo� átku na Odd� lení fyzikální elektroniky SAV, které sídlilo v p�ízemním
rodinném domku se zahrádkou. D� m si obhlí�eli architekti - byl prototypem p� vodní zdejší
architektury. Jednou jsem si v objektu nechal p�es noc svého favorita. Ráno m�  kolega Jozef
V., který chodil do práce jako první,  uvítal slovy:
Honza, to je tvoj bicykel?
- Ano, to je moje kolo.
U� by som ti ho bol ukradol.
-????
Sem mô�e ktokolviek vliez�  cez plot a je lepšie ak ho ukradnem ja ako niekto iný.
Jozef byl statný � ty�icátník, otec dvou d� tí.
     Jezdil jsem na kole do práce po celý rok a jednou v zim�  jsem uklouzl na led�  spadl a
po�ádn�  se natloukl. N� kte�í moji kolegové vozili své d� ti na bicyklech do školky – jedno dít�
v p�edu, druhé vzadu. N� co jako cyklistické výlety � i cykloturistika se tehdy nep� stovalo.
   V Pieš� anech jsem také spole� n�  zahrádka�ili -  pozemky jsme m� li v Kocúriciach, asi 3km
po silnici. Jezdil jsem tam samoz�ejm�  na kole. Vedle frekventované silnice bylo rómské
obydlí a poka�dé kdy� jsem jel okolo, vyb� hl na m�  odtud pes. Bál jsem se, abych neztratil
rovnováhu a neskon� il pod autem. Obrátil jsem se na Ve�ejnou bezpe� nost. Ti m�  však
vyhodili – �e prý se zabývají jenom loupe�emi a vra�dami. Zanedlouho jsem vtom míst�  vid� l
na silnici mastnou skvrnu ….

Návrat
V lét�  roku 1984 jsem nastoupil na Realiza� ní st�edisko Fyzikálního ústavu � SAV4. V Praze
jsem bydlel u rodi�� , ale moc dob�e jsem se tady necítil. Stal se ze mne mezitím venkovan.
V jedné instituci, kam jsem p�išel slu�ebn� , m�  pova�ovali za Slováka, který se u� í � esky a
d� lali si ze mne legraci. Jiný � lov� k m�  zkoušel z pra�ských hospod a pak prohlásil, �e
nem� �u být Pra�ák, �e mi nev�� í. Já jsem v Praze do hospody nikdy nechodil. Kdy� m�
z Akademie za „špatné chování“ po dvou letech vyhodili, nastoupil jsem (za mizerný plat) do
Tesly ELSTROJ. Nakonec jsem se vrátil na Moravu – v lét�  1988 jsem nastoupil do JZD
Agrokombinát Slušovice. Celou tuhle dobu jsem dojí�d� l do Pieš� an, kde jsem m� l sv� j byt.

3 Pra�ští � idi� i jsou známí svou agresivitou – mohu to ze své zkušenosti potvrdit. Na menších m� stech a na
venkov�  bývá vztah cyklist�  a � idi��  mírumilovný (i � idi�  n� kdy sedne na kolo).
4 Viz moje Vzpomínky 
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     V Praze jsem se spojil se starými kamarády a za� al chodit zase na Stezku (3 stezky jsem
absolvoval jako student). Tam jsem se seznámil s propagátorem cyklistiky, Mirkem
Prokešem5. V lét�  1986 Mirek zorganizoval dvojdenní cyklistický výlet. Bylo nás asi 15.
Vyjeli jsme od And� la Plze� skou ulicí a pak sm� rem na Karlovy Vary. P�espali jsme ve
spacákách na podlaze v sále restaurace a druhý den jsme se vraceli údolím Ka� áku do Prahy –
do bylo n� co jako „lezení s kolem“.  Cítil jsem se v té part�  výborn� , ud� lalo to na mne veliký
dojem. Marn�  jsem pak � ekal, �e se bude n� co podobného opakovat…
     Po revoluci, kdy� jsem se jako pr� vodce v Terezín�  kone� n�  trochu finan� n�  zmohl,
nechal jsem si postavit rám na míru. Na svém „inovovaném“ favoritu jsem podnikl sólovou
jízdu z Amsterodamu podél pob�e�í do Haagu, a potom do vnitrozemí podél Rýna, Mohanu a
Dunajského kanálu. � ást cesty kolem Rýna jsem jel vlakem. Kolo se mi po cest�  „rozsypalo“,
nevydr�elo zatí�ení. Musel jsem si dát na zadní kolo siln� jší ráfky6.
    B� hem cesty jsem vid� l mnoho zajímavého a potkal �adu zajímavých lidí. Cítil jsem se tam
bezpe� n� ji ne� u nás – kdy� jsem zastavil a n� co opravoval, hned mi lidé nabízeli pomoc7.
V jednom kempu bydlel ve stanu starší man�elský pár, s kterým jsem se trochu seznámil. Ten
pán hrál jakousi hru – házel p�ed sebe ocelovou kouli. Paní ve stanu va�ila a dívala se na
televizi. � íkali, �e museli prodat d� m a prozatím tu bydlí. Narazil jsem také na „kolonii“
miniaturních chat – všude se tu šet�í místem. Ve m� st�  vedla cyklostezka hned vedle kanálu –
grachtu8. �eny vozily malé d� ti v koši, vsazeném mezi �ídítky. Stezka byla tak úzká, �e bylo
n� kdy obtí�né se vyhnout.
    Kdy� jsem pokra� oval od n� mecké hranice na sm� rem na jih, lidé byli stále odm�� en� jší (a
patrn�  bohatší). V jednom kempu vedle mne zaparkoval obytný v� z, který vysunul
hydraulické nohy. M� j stan vypadal vedle n� ho jako trpaslík. Z p�ív� su vyšel kýchající
� lov� k. Já jsem se klepal zimou celou noc a byl jsem zdravý.
     N� kde bylo obtí�né najít místo pro p�espání; na „divoko“ jsem spal jen jednou, a to na
b�ehu Dunajského kanálu9. Celý ve� er chodili kolem stanu lidé, kte�í tu ven� ili psy. 
     Jednou jsem byl v sedle celý den. U� se chýlilo k ve� eru a ke kempu bylo ješt�  daleko.
Zamával jsem na automobilistu, který jel kolem, a zeptal se ho na cestu ke kempu. Ten se po
chvíli ke mn�  vrátil a pozval m�  k sob�  dom� . Nabídl mi ve� e� i, sprchu a nechal m�  p�espat
na zahrad� . P� j� il mi teplou p�ikrývku – po dlouhé dob�  jsem p�enocoval v teple.
    Odtud jsem jel na poslední „hudební setkání“ ve m� st�  Mönchenglattbach, které je
nesmírn�  dlouhé. Na cyklistické stezce m�  tam p�edjí�d� l starší mu�. Vyptával jsem se ho na
cestu a on mísil do n� m� iny ruská slova. P�ešli jsme na ruštinu. � íkal, �e se do N� mecka
p�ist� hoval i se svými syny jako „Vol�ský N� mec“. N� mecko p� ijímá své rozptýlené krajany
a poskytuje jim zvláštní pé� i. V Mönchenglattbachu jsem byl hostem majitele lékárny. Byl to
pom� rn�  mladý mu�, který �il osam� le a m� l dob�e za�ízený byt. Ubytoval m�  a p�i odjezdu
mi dal ješt�  n� jaké peníze na cestu, abych „ne�il jako pes“.
    V kraji kolem Mohanu jsou velkoryse vybudované cyklostezky a jezdí po nich celé skupiny
cyklist�  – v� etn�  kn� �í a jeptišek. Vid� l jsem tam na vlastní o� i také „b� h pro zdraví“ –
v jistou ve� erní hodinu vyb� hla na tra�  celá vesnice. P�edtím jsem n� co podobného vid� l jen
ve filmu.

Od roku 1992 jsem u� il na bývalém St�edním odborném u� ilišti � KD ve Vyso� anech, pozd� ji
p�ejmenovaném na Centrum odborné p�ípravy. Bydlel jsem u rodi��  na Letné, kam jsem si

5 Mirek se stal po roce 1989 pra�ským zastupitelem za KS� M a nyní p� sobí v hnutí „NE ZÁKLADNÁM“
6 Po cest�  jsem m� l také t� i „hudební setkání“ s místními muzikanty, viz moje Vzpomínky
7 T� sn�  p�ed cestou jsem m� l nep�íjemný pád – pršelo a kolo mi podklouzlo na šikmé kolejnici. Ztratil jsem
v� domí, z�ejm�  ot�es mozku. Kdy� jsem se probíral k v� domí, cítil jsem se jako v posteli p� i probouzení – le�el
jsem s kolem na okraji frekventované silnice a objí�d � la m�  auta
8 � ti „chracht“
9 Donaukanal, vodní cesta spojující Mohan s Dunajem, v té dob�  byl práv�  dokon� en
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p�est� hoval v� ci z Pieš� an. Do Vyso� an jsem pozd� ji za� al jezdit na kole, oklikou p�es
Stromovku do Tróje a kolem Vltavy. Strávil jsem tak denn�   asi 2 hodiny na kole, co� mi po
zdravotní stránce velice prosp� lo.

Cesta do Vídn �
   V � ervenci 1995 se konalo ve Vídni setkání mladých p� átel p� írody. Bylo to v rámci oslav
50.výro� í zalo�ení spolku P�átel p�írody – Naturfreunde. Setkání sponzorovala (a také
politicky vyu�ívala) rakouská Sociální demokracie – soust�edili se hlavn�  kritiku jaderné
energetiky, speciáln�  � eských a slovenských atomových elektráren (Temelín, Dukovany).
N� které národní delegace p�icestovaly na místo srazu na kole – N� mci, Poláci. V naší skupin�
bylo 11 � ech�  a 6 mladých Moskvan� . Vedl nás – kolega ze Stezky Mirek Prokeš. Jela
s námi také 13ti letá dívka – � echoameri� anka. Bylo to velice bujné d� v� e; hned první den ale
m� la nep�íjemný dr�kopád a dál musel v�dycky n� kdo jet vedle ní, aby se nebála. Bylo mi
tehdy práv�  50 let, podobn�  jako Mirkovi. 
    Vystrojil jsem se co mo�ná nalehko; po�ídil jsem si ministran ve tvaru jakési hadice. Byl
sice lehou� ký, ale nebyl k ni� emu: nedalo se v n� m ani pohnout a p�ed dešt� m nechránil.
Našt� stí jsem ho ani nepot�eboval –  bylo teplo, nepršelo a v tábo�e jsem si lehl pod jídelní
stan. Vzal jsem s sebou kytaru a st�ídali jsme se v jejím nošení. Kdo jel jako poslední, m� l na
nosi� i p�ipevn� nou vlajku (i v tom jsme se st�ídali).

Obr.15. Na cest�  do Vídn� , 1995
    Cesta vedla p�es Vyso� inu a n� kdy jsme bloudili. Jednou jsme objeli jakýsi okruh dvakrát
dokola a kdy� jsme kone� n�  dojí�d� li do cíle, byla úplná tma. Svítilnu m� l na kole jeden – jel
v p�edu ostatní museli sledovat blikající sv� télko p�ed sebou. Vyrá�eli jsme dost pozd� , asi
v 10 hodin, tak�e jsme v� tšinou jezdili za nejv� tšího vedra. Rusové – 2 chlapci a 4 dívky –
byli sympati� tí, dívky hrály výborn�  na kytaru10. Mohli jsme si oprášit ruštinu. V� tšinou si u
nás po�ídili horská kola, ale dv�  dívky m� ly nemotornou UKRAJINU. Kola m� li p�etí�ená
jakýmsi zbo�ím tak, �e jim z pláš��  vyh�ezávaly pneumatiky. Jedna dívka jela na kole
UKAJINA bez p�evodovky a musela na všech kopcích kolo tla� it. Z ujetých cca 800 km
vlastn�  ušla skoro polovinu p� šky. Jednu � i dv�  etapy jeli Rusové vlakem, byli (pochopiteln� )
unavení. My jsme pak mohli nasadit v� tší tempo.

10 Kdy� jsem po nich cht� l, aby zazpívaly „Podmoskevské ve� ery“ nebo „Ka� ušu“, odmítly; ty jsem musel zpívat
já
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Obr.17. �idovský h� bitov
    Po cest�  jsme si prohlédli r� zné pam� tihodnosti, mj. �idovský h�bitov v T�ebí� i a hrad
Lipnici11. Kdy� jsme nocovali v P�ibyslavi,  byl jsem sám, kdo tu navštívil �i�k� v pomník. 
    Hranici jsme p�ekro� ili n� kde u Znojma a zamí�ili k Dunaji. Tam nás uvítal � len
Naturfreunde – byl to peka� a donesl nám r� zné druhy pe� iva. P�espali jsme v jejich lod� nici.
Poslední den jsme jeli po dunajské cyklostezce, p�ejeli Dunajský ostrov a pak triumfáln�  vjeli
p�ed císa�ský palác, kde jsme se vyfotili u fontány. Tábor však byl ješt�  asi 2 hodiny jízdy
odtud, na Campingplatz Süd. 

Obr.18. Na cest�  do Vídn�  – za hranicemi
    V rámci týdenního pobytu se konaly r� zné spole� né aktivity – návšt� va historického dolu
(na apatit?) a rekonstruovaného gotického hradu. Také jsme se plavili v parní� ku po
Neziderském jeze�e a vyslechli výklad o tamní p�írodní rezervaci. Já jsem jezdil nejrad� ji na
Donauinsel, kde jsem se  koupal v chladné a � isté dunajské vod� . Ostatní � lenové naší
skupiny (krom�  Rus� ) se „nudili“ – vyhledávali nudistické plá�e. 
11 Je spojena s pobytem J.Haška, malovali ji mj. Josef Lada a Jan Zrzavý
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    Vrcholem našich aktivit byl protest proti tehdejší francouzské atomové zkoušce. Le�eli
jsme v uspo�ádaných obrazcích na rozpálené dla�b�  p�ed STEFANDOMem a filmovala nás
televize. V tábo�e probíhaly také besedy a diskuse. Mluvil jsem s poslancem rakouského
parlamentu. Byl to sociální to demokrat a �íkal, �e se zná osobn�  s Dub� ekem. Zajímal se o
m� j názor na Miloše Zemana – já jsem vyjád�il rezervované stanovisko - jeho bonmoty budí
ned� v� ru.
    Víde�  má velkoryse vybudovanou sí�  cyklostezek a jsou hojn�  vyu�ívané. P�íkladem šel
sám víde� ský starosta, který jezdil do práce na kole. Dostali jsme permanentky na m� stskou
dopravu a já jsem je v� bec nevyu�il, stále jsem jezdil na bicyklu.
    Po skon� ení tábora (pobyt v� etn�  stravy byl tém��  zadarmo!) jsem pokra� oval v jízd�  po
dunajské cyklostezce a� do Bratislavy, kde jsem p�espal u známých. Pak jsem se vydal po
zna� ené trase k D� vínu a potom podél n� kdejší ost�e st�e�ené hranice podél Moravy. Vedla
tam asfaltka a vypadalo to jako pta� í rezervace. Jel jsem zcela sám, nepotkal jsem tam ani
� loví� ka. Najednou silnice kon� ila. U� nevím jak jsem se dostal k mostu p�es Moravu.
Z B�eclavi jsem odjel vlakem.

Nic netrvá v �� n�
   Na podzim 1995 jsem se vrátil na Centrum odborné p�ípravy do Vršovic (p�edtím jsem
jeden semestr u� il angli� tinu na � eské zem� d� lské univerzit�  – „Hnojárn� “). 
   V té dob�   se pom� ry v naší rodin�  zkomplikovaly a musel jsem posléze Prahu opustit.
Bydlel jsem ve Sloupu za nejr� zn� jších podmínek a podepsalo se to na mém zdraví. Najednou
to bylo se mnou vá�né a musel jsem se zase vrátit k rodi�� m. Le�el jsem na koberci úpln�
ztuhlý a bolestí nemohl vstát. Špatn�  se mi dýchalo. Chodil jsem k doktorce, která mi
p�edepisovala stále nová antibiotika. Nakonec m�  zachránily – uhelné prázdniny!
    V zim�  1996/7 byl nedostatek uhlí, ve škole se topilo jen minimáln� , a u� ilo se jen dv�
hodiny denn�  – a to jsem zvládal. V té dob�  jsem za� al trp� t chronickou únavou – byl jsem
stále ospalý. Ke konci školního roku jsem jednou v pátek p�i zapisování do t�ídní knihy usnul.
Byla to poslední hodina a t�ída utekla dom� . A� koli jsem p�edtím zástupce �editele
informoval, �e nejsem zcela zdráv, dostal jsem jakési napomenutí (o tomto � lov� ku jsem se
pozd� ji dozv� d� l, �e kradl u��� m z kapes peníze). 
     Ze školy jsem na konci školního roku odešel12. Cht� l jsem se �ivit jako p�ekladatel, ale
nevydr�el jsem sed� t dlouhé hodiny u po� íta� e; p�eklad musel být v�dy hotov v „bleskovém“
termínu a p�itom být kvalitní. Nakonec jsem nastoupil na „zdrávku13“ jako n� m� iná�.

 N� kdy v té dob�  m�  za� aly zlobit k�e� ové �íly a musel jsem na operaci. P�esto jsem v tomto
období podnikl n� kolik akcí.
    V �íjnu 1995 jsem absolvoval s Mirkem Prokešem cyklo-trasu v rámci Stezky14, která
kon� ila v Kuksu. První den jsme jeli p�es Karlín na výpadovku a pak sm� rem k Labi, a dále
podél b�ehu proti proudu. Po cest�  jsme navštívili Libici –  sídlo Slavníkovc� ,  a d� m
vynálezce hromosvodu. P�enocovali jsme v Kladrubech – chovné stanici vzácných b� louš� .
Etapa m�� ila 111 km, dojeli jsme v noci. Druhá etapa byla pohodová; odpoledne se konaly na
míst�  srazu tradi� ní sout� �e – král Stezky, myš Stezky a podobn�  a ve� er se jelo zvláštním
vlakem spole� n�  dom� .

12 Potkal jsem pak jednoho �áka, který �íkal co �e jsem to ud� lal, �e jsem odešel. Te	  prý je u� í n� jaký Bulhar,
který neumí � esky ani anglicky. Já jsem jinou mo�nost ale nem� l – � lov� k si musí zachovat úrove� .
13 St�ední zdravotnická škola; u� il jsem tam pozd� ji také fyziku
14 Cyklo-trasa byla jednou z cca 20 tras. Stezkové hnutí vzniklo na vysokých školách v roce 1963.  Srovnej „Hrst
vzpomínek“ 
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    Kolo jsem si posílal také do Valtic, kde jsem se za� átkem � ervence pravideln�  ú� astnil
Letní školy staré hudby. Intenzívní � innost v kurzech jakoby � lov� ku dodala nové síly. 
Jednou jsem se po záv� re� ném koncertu vypravil na kole do Pieš� an. Jel jsem sm� rem na
Hodonín, kde jsem p�espal u Tondy Pospíšila, � lena 15.trasy. Za Skalicou jsem stoupal
nahoru na h�eben. Pod nejvyšším bodem m� la silnice takový sklon, �e jsem padal na záda.
Pak jsem jel úzkou silni� kou po h�ebeni – cítil jsem se jako v nebi. Kdy� jsem odbo� il na
Brezovou pod Bradlom15 , potkal jsem jednoho studenta. Do kopce jsem mu sta� il, ale dol�
s kopce se pustil bez brzd� ní, jako by plachtil. Jel jsem opatrn�  za ním, a� jsem dojel do
známých kon� in –  do Vrbového a odtud do Pieš� an. 
    Svou pedagogickou � innost jsem ukon� il v � ervnu 2004 a po n� jaké dob�  jsem nastoupil do
Národního divadla jako vrátný. V �íjnu 2004 mi zem�ela matka a já jsem z� stal v byt�  s tátou.
Byl jsem na n� ho dost vázán, na cestu jsem se mohl vydat jen kdy� m�  zastoupila sestra Lída.
   
     V � ervenci 2007 jsem se vydal s bicyklem za hranice – zú� astnil jsem se Letní hudební
akademie v Lilienfeldu v Rakousku16, poblí� známého poutního místa Mariazell. Hudebního
programu – poslechu koncert�  a výuky sborového zp� vu, jako� i spole� enských setkání –
jsem se zú� astnil jen z� ásti; více m�  lákala cyklistika. Byl jsem kupodivu v celkem dobré
form� , a� koli jsem tehdy moc nejezdil.
    Ješt�  p�ed za� átkem kurs�  jsem se pokusil dojet do Mariazell. Na toto poutní místo se
m� �eme dostat více zp� soby – vedou tam stezky po h�ebenech hor, �eleznice, silnice i
cyklostezky. Cyklostezkou, vedoucí podél silnice,  jsem dojel do m� ste� ka asi 5km p�ed
poutním místem – nem� l jsem víc sil. Tam jsem poob� dval v restauraci a pohovo�il se starším
poutníkem, který putoval p� šky. Probírali jsme politiku a on nadával na �idy – tvrdil �e
mohou za všechno zlo.
    T�i dny jsem se ú� astnil kurs� ; potom jsem sedl na kolo a vydal se sm� rem k Dunaji,
k m� ste� ku Traisenmauer, kde jsou zbytky �ímského opevn� ní. Pak jsem pokra� oval
dunajskou cyklostezkou (Donauradweg) a� do m� sta Tulln na opa� ném b�ehu, kde jsem se
vykoupal v jezírku a nasedl na vlak. B� hem této cesty jsem nocoval u jedné paní; tam byla
ubytována také parta Slovák� , kte�í tu stav� li stanici na výrobu bioplynu. 
    P�ístup Rakušan�  k ekologii je odlišný ne� u nás – berou ekologii vá�n� . Sna�í se zachovat
tradi� ní zem� d� lství, vyu�ívají vodní, v� trnou i solární energii, jako� i energii biomasy. Vlaky
tu jezdí pravideln�  – i kdy� jsou málo obsazené –  a trat�  se neruší. My sázíme na p�ítomnost,
Rakušané na budoucnost.

V b�eznu 2009, kdy� jsem se po smrti otce usadil ve Sloupu, po�ídil jsem si horské kolo. Po
dvou letech jsem zase za� al jezdit a n� kolikrát jsem projel trasu z Davle do Prahy a zpátky.
Dokonce jsem vyšlapal skoro celý m� chenický kopec. Náhle m�  však zradilo koleno; za� alo
mi otékat a bolet. Tak jsem si po�ídil ješt�  hole pro nordickou ch� zi.

                   Ve Sloupu, 8.dubna 2010

15 Rodišt�  M.R.Štefánika, je tam jeho památník
16 Napsal jsem o tom � lánek pro � asopis MOSTY, vyšel 3.8.2007


